
محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه : 

اصل مذاکره با آمریکا ٣٠ سال تابو بود  که شکسته شد!
 
   

سرویس سیاسی - کارکردن با اروپا الزاما کار غلطی نبود. به 
خاطر اینکه شــما باید از کنشگران مختلف، در حد توانشان 
استفاده کنید. من معتقدم اگر شما با پیچ گوشتی نتوانستید یک 
مهره را باز کنید، دلیل ندارد پیچ گوشتی را کنار بگذارید. کما 
اینکه با آچار هم نمی توانید یک پیچ را باز کنید. شما نمی توانید 
به خاطر اینکه یک کنشگر در صحنه بین  المللی همه اهدافتان 
را برآورده نمی کند، او را کاملا کنار بگذارید. اروپا در صحنه 
سیاســی نســبتا خوب عمل کرد، در صحنه اقتصادی کاملا 
ناتوانی نشــان داد و این واقعیت دنیای خارج اســت که باید 

با آن تعامل کرد.
دکتــر محمدجــواد ظریف، وزیر امــور خارجه جمهوری 
اســلامی ایراندر گفتگویی پیرامــون موضوعات مختلف 

صحبت کرده است . بخوانید:
•  اگر بخواهیم از آخرین خبرها آغاز کنیم، باید به موضوع 
سوریه اشاره کرد. با وجود تغییر سیاست هایی که در مورد 
آقای بایدن به نظر می رســید، این حمله به نیروهای حشد 

در مرز سوریه و عراق را چطور می شود ارزیابی کرد؟
به نظر می رسد آقای بایدن، با وجود اینکه رسما به شکست 
سیاست فشار حداکثری آقای ترامپ اذعان کرده، اما کماکان 
این سیاست را در مورد تحریم ها و اشتباهات منطقه ای ادامه 
می دهد. اقدامی که علیه تمامیت ارضی و حاکمیت ســوریه 
انجام دادند، بســیار خطرناک بود و نتیجه ای جز گســترش 

ناامنی در منطقه نخواهد داشت.
•  آقــای ترامپ از بســیاری معاهدات از جمله برجام و 
پاریس خارج شــد. پیش بینی می شد آقای بایدن به این 
تعهدات بازگردند، ولی با اینکه بیش از یک ماه از حضور 
آقای بایدن در کاخ سفید می گذرد، هنوز بازگشت به برجام 

اتفاق نیفتاده است. به نظر شما دلیل این رفتار چیست؟
من احساس می کنم دولت آقای بایدن هنوز به یک جمع بندی 
در مورد سیاســت خارجی نرسیده است. البته فشارهایی که 
از طرف گروه های مختلف، چه تندروهای آمریکا و اسرائیل 
و برخی کشــورهای منطقــه روی دولت آقای بایدن بوده را 

نمی توانیم نادیده بگیریم.
خــود آمریکایی هــا و اروپایی ها ادعا می کننــد که مصوبه 
مجلــس در واقع یک ضرب الاجل بــوده و آنها به التیماتوم 
و ضرب الاجل پاســخ نمی دهند. البته مــا معتقدیم که این 
اظهارات باطل اســت، چون ایــن یک موضوع بین دولت و 
مجلــس بوده و مجلس یک تاریخ برای دولت تعیین کرده و 

مخاطبش طرف خارجی نبوده است.
ما براســاس چهارچوب مجلــس عمل کردیم، اما خب آنها 
اعــلام می کنند که چون یــک التیماتوم بوده، آن ها حاضر به 
پاســخ به این التیماتوم نیستند. اما من فکر می کنم آنها هنوز 
نتوانســتند به خاطر فشــارها تصمیم بگیرند و اینکه هنوز 
قانع نشــدند که سیاست فشار حداکثری، سیاست شکست 
خورده ای اســت. البته این موضــوع را گفتند اما هنوز عملا 

قانع نشدند.
•  فشارهای خارجی از جمله فشار رژیم صهیونیستی به 
آمریکا چقدر تاثیر داشــته و چقدر اقدامات ایران در این 
امر موثر بوده اســت. آیا اگر کاهش تعهدات ایران انجام 

نمی شد، بهانه ای برای بایدن وجود داشت؟
این بهانه را هنوز مطرح می کنند. اما آنچه من فکر می کنم این 
است که هنوز دولت آقای بایدن به یک نتیجه عملی نرسیده 
و به این جرأت نرسیده که بداند سیاست غلط را باید متوقف 

کرد. از سیاست غلط نمی شود نتیجه خوب انتظار داشت.
• شــما اگر تصمیم گیرنده بودیــد، آیا کاهش تعهدات 

برجامی را برای ایران انجام می دادید؟
مــا نظرمان را در مورد مصوبه مجلس گفتیم. اما وقتی تبدیل 

به قانون کشور شد، آن را اجرا کردیم.
•  اگر یــک مقدار به عقب برگردیم، به نظر می رســد 
یکســری اشتباهات محاسباتی در مورد ترامپ )که البته 
فرد غیرقابل پیش بینی بود( هم صورت گرفت. در مورد 
اینکه تصور بر این بود که او از برجام خارج نخواهد شد 
که در عمل اتفاق افتاد، یا در مورد اینســتکس یکسری 
پیش بینی هــا بر این بود که بتواند کارآمد باشــد که در 

نهایت اتفاق نیفتاد.
مــا هیچ وقت پیش بینی نمی کردیم که ترامپ از برجام خارج 
نشــود. پیش بینی ما این بود که ترامپ حتما از برجام خارج 
می شود. دوستان ما چون فکر می کردند برجام به نفع آمریکا 
اســت، پیش بینی می کردند که ترامپ به هیچ وجه از برجام 

خارج نخواهد شد.
شما اگر سوابق را ببینید، آنهایی که همیشه علیه برجام بودند، 
این پیش بینی را کردند. اما یک گروهی به اشــتباه، صحبتی 
که من در پاســخ به یک ســوال داشتم را به عنوان پیش بینی 
عدم خروج آمریکا از برجام اســتفاده می کنند. آن سوال این 
بود که آمریکا می تواند برجام را با یک امضا به هم بزند و ما 
گفتیم که نمی تواند به هم بزند و الان هم استدلال داریم. یک 
اینکه دولتِ بعد از آقای ترامپ می خواهد به برجام برگردد. 
دوم اینکه همین برجامی که آقایان چندین بار دفن و تشــییع 
جنازه اش کردند، باعث شد که آمریکا دو بار با رای ۱۳ به دو 

در شــورای امنیت شکست بخورد. پیش از آن ۴ بار آمریکا 
تلاش کرد موضوعات مختلف از جمله اغتشاشات سال ۹۶ 
تا بحث های منطقه ای را به شــورای امنیت بیاورد که در همه 
موارد شکســت خورد. یک بار هم در اواخر دولت ترامپ، 

در مجمع عمومی با ۱۱۰ رای به ۱۰ رای شکست خورد.
این نشــان دهنده این اســت که پیش بینی ما درســت بود. 
دوستان ما می گفتند آقای ترامپ به خاطر اینکه برجام به نفع 
آمریکاســت، هیچگاه از آن خارج نخواهد شد. اگر تیترهای 
روزنامه هایشــان را نگاه کنید، کاملا مشــخص است. ما هم 
گفتیم برجام یک توافق متوازن است. من نمی گویم این توافق 
صددرصد به نفع ایران اســت؛ این یک توافق متوازن است 
و آمریکایی ها )مخصوص اصحاب ترامپ( به توافق متوازن 

عادت ندارند.
•  یک بحث در مورد تاثیرات برجام اســت. برجام اتفاق 
افتاد که تحریم ها لغو شود. کما اینکه و رشد اقتصادی دو 
رقمی برای کشور به وجود آمد. اما خروج ترامپ از برجام، 
عملا این تفاهم را از لحاظ جذب سرمایه گذاری خارجی 

و رشد اقتصادی بی اثر کرد.
دو بحث اینجا وجود دارد؛ اول اینکه قدرت اقتصادی آمریکا 
مســتقل از برجام اســت و هیچ توافق بین المللی نمی تواند 
قــدرت اقتصادی یک کشــور را نابود کند. کما اینکه همین 
آمریکا با اســتفاده از ابزارهای زورگویی اش، خیلی کارهای 
دیگــر هم در دوران ترامــپ کرد. هیچ توافق بین المللی این 
توانمنــدی را ندارد که کل معادلات بین الملل را به هم بزند. 
توافــق بین المللی هم یکی از اجزای مهم معادلات بین الملل 
اســت. بالاخره اگر بخواهیم روزی در یک دنیای قانونمند 
زندگی کنیم، باید به توافقات متعهد باشــیم. این به نفع همه 
حتی قدرتمندان اســت که به توافقات احترام بگذارند. برای 
همیــن به طور معمول توافقات مــورد احترام قرار می گیرد. 
نقض توافقات، مواردی شــاذ است. هر روز از توافقاتی که 
در مــورد فروش بلیط هواپیما دارید تا توافق هایی که راجع 
بــه مکالمات تلفنی دارید و تبادلات پول این مکالمات، همه 
توافق بین المللی است و در حال اجراست. البته مواردی هم 

هست که از زورشان استفاده می کنند.
نکته دوم این است که ما هم در آن دو سال بهترین استفاده را 
از برجام نکردیم. یعنی گرفتار دعوای داخلی شدیم که نمره 
برجام ۱۰۰ اســت یا 5 است یا منفی ۱۰ است. اگر روی یک 
عدد معقولی توافق کرده بودیم و سعی می کردیم همان را نقد 
کنیم، پیشرفت بیشتری داشتیم. چند ماه ما منتظر توافق داخلی 

سر IPC و قراردادهای نفتی شدیم؟
دوســتان ما در بخش اقتصادی می توانند تصدیق کنند که ما 
نزدیک به هشــتاد و پنج میلیارد دلار پیشنهاد سرمایه گذاری 
در ایران داشــتیم. چقدر را جذب کردیم؟ من متخصص این 
امر نیستم و نمی توانم بگویم که باید همه را جذب می کردیم. 
امــا اگر یک مقــدار از آن را جذب کرده بودیم، تحریم ایران 
هزینه مند بود و انقدر ساده نمی شد. خب ما این کار را صورت 
ندادیــم. در مورد بعضی دیگر هم مثلFATF ، وارد دعوایی 
شــدیم که به نتیجه نرسید و تقریبا دو سال را از دست دادیم. 
خواهــش می کنم فقط آمار آن دو ســال را نگاه کنید. از ۲۶ 
دی ۹۶ که برجام شــروع شــد، ما هر ســه ماه یک بار، طبق 
قانــون موظف بودیم به مجلس گزارش بدهیم. گزارش ۲۶ 
دی ۹۷ وزارت خارجــه به مجلس را مطالعه بفرمایید. ببینید 
که دســتاوردهای یک ســال اجرای برجام در همه حوزه ها 
چه بوده است. تمام کشــتی های ما که داخل تحریم بودند، 
از تحریم خارج شــدند. وضعیت بانک ها، میزان تعاملات و 
همه ی این ها انجام شد و اینها توفیقات برجام بود. حالا یک 
آدم قانون شــکن، به خاطر مجموعه ای از شرایط، یعنی کم 
کاری ما، قلدری خودش و واقعیت های بین المللی توانست 
اقداماتی بکند. اگر یک نفر با یک ماشین بزرگ از چراغ قرمز 
رد شــود و به اتومبیل های دیگر آسیب بزند، شما چراغ قرمز 
را از جــا در می آورید یا یــک راه برای مهار آن فرد قلدر پیدا 

می کنید؟
•  موضعی که جنابعالی چندین بار اشاره کردید، این است 
که برجام تصمیم نظام است، اما این اجماع داخلی وجود 
نداشــت و برای اولین بار حرفی که اسرائیل، عربستان و 
ترامپ می زدند، در داخل هم شنیده می شد و همه اینها در 

این موضوع تاثیر گذاشت.
حتما همینطور است. البته باید انصاف هم بدهیم که هرکدام 
از این هــا در انتهای دو طرف طیف های مخالف بودند. البته 
نتیجــه اش یکی بود. اینها ادعــا می کردند که ما بیش از حد 
امتیــاز دادیم، آنها هم مدعی بودنــد که ما بیش از حد امتیاز 
گرفتیــم. نتیجه هم این بود که همه مخالف این توافق بودند. 
اما واقعیت این اســت که در واقع بسیاری از نقدهایی که دو 
طرف به برجام دارند به خاطر این است که هم دوستان ما در 
داخل و هم برخی مخالفان برجام، یک موجود دیگری از این 

توافق ساختند و به آن حمله می کنند.
البته من معتقدم مشــکل مخالفــان خارجی برجام هیچگاه 
موضوع هســته ای نبوده است. هدف آنها امنیتی سازی ایران 
است و بحث هسته ای بهانه خوبی برای امنیتی سازی و ایجاد 

اجماع امنیتی علیه ایران بوده است. حالا چون توافق هسته ای 
و برجام این اجماع را بهم زد، با آن مخالفند. واقعیت این است 
که آنها به خاطر این مخالف نیستند که برجام در هسته ای چه 
کاربردی دارد، چرا که هسته ای برای آنها موضوعیتی ندارد و 
ما هم نباید حرف آنها را در حوزه هســته ای باور کنیم. آنچه 

موضوعیت دارد، امنیتی سازی ایران است.
ممکن اســت یــک نگرانی محدودی راجع بــه توانمندی 
هسته ای ایران داشته باشند. اما آنها مدل رفتاری ما را دیده اند. 
آنها دیده اند که ما از ســلاح شیمیایی استفاده نکردیم. فتوای 
رهبری در مورد سلاح هسته ای را دیده اند. دیدند که ما امکان 
خرید بمب هســته ای داشــتیم و این کار را انجام ندادیم. لذا 
سابقه ما در این زمینه را به خوبی می دانند، لذا تمرکزشان بر 

امنیتی سازی است.
•  در رابطه با بحث اینستکس هم خوشبینی وجود داشت. 
بحث این بود که شرکت های اروپایی که گوش به فرمان 
دولت هایشان نیستند و اینستکس نمی تواند مثلا از خروج 

توتال از قرارداد فاز 11 پارس جنوبی خارج شود.
البته اینســتکس برای توتال نبود، اما جدای از آن اروپایی ها 
خودشــان هم این را باور نمی کردند. اروپایی ها داخل برجام 
به تعهداتشان عمل نکردند. گفتند تعهدات ما در چهارچوب 
حضور آمریکا بود. وقتی آمریکا خارج شد، دو بار اروپایی ها 
به یازده مســاله متعهد شــدند. تعهد دادند که فروش نفت 
ایران ادامه پیدا کند. پول نفت ایران پرداخت شــود. پروازها، 
هواپیمایی، کشتیرانی، سرمایه گذاری و تعهدات دیگری که به 
یازده مورد می رسید. اما نتوانستند اجرا کنند. حتی اینستکس 
را هم نتوانســتند اجرا کنند. قبل از اینستکس یک ساز و کار 

دیگری درست کردند و آن را هم نتوانستند اجرا کنند.
در واقع رفتار آقای ترامپ یک بیدار باشی برای اروپا بود که 
الان ما در اروپا می بینیم. درست است که اروپایی ها در اجرای 
تعهداتشــان خیلی جدیت نداشتند، اما واقعیت این است که 
اروپایی ها توان نداشتند. دو نکته را هم باید از هم جدا کنیم؛ 
اول اینکــه اروپا در حوزه اقتصادی هیچ توانی نداشــت، اما 
این را هم بپذیریم که اروپایی ها در شورای  امنیت، در مقابل 
آمریکا ایستادند. آمریکا با ۱۳ رای در شورای امنیت شکست 
خورد. در مجمع عمومی در مقابل آمریکا ایستادند و ایالات 

متحده با ۱۱۰ رای شکست خورد.
لذا کارکردن با اروپا الزاما کار غلطی نبود. به خاطر اینکه شما 
باید از کنشــگران مختلف، در حد توانشان استفاده کنید. من 
معتقدم اگر شما با پیچ گوشتی نتوانستید یک مهره را باز کنید، 
دلیل ندارد پیچ گوشتی را کنار بگذارید. کما اینکه با آچار هم 
نمی توانید یک پیچ را باز کنید. شما نمی توانید به خاطر اینکه 
یک کنشــگر در صحنه بین  المللی همه اهدافتان را برآورده 
نمی کند، او را کاملا کنار بگذارید. اروپا در صحنه سیاســی 
نسبتا خوب عمل کرد، در صحنه اقتصادی کاملا ناتوانی نشان 
داد و این واقعیت دنیای خارج است که باید با آن تعامل کرد.

اتفاقا عدم توان اجماع سازی ترامپ، نقص او بود و حالا مساله 
این است که بایدن همچون اوباما توان بیشتری له یا علیه ایران 
برای اجماع سازی دارد. این مساله را چطور ارزیابی می کنید.

ما باید برای برخورد هوشــمندانه با این توان اجماع سازی، 
طرح داشــته باشــیم. ما به همه توان ملی نیاز داریم که اجازه 
امنیتی ســازی ایران و اجماع سازی علیه ایران را ندهیم. اینها 
حتما دوست ما نیستند. ما باید بپذیریم که ایالات متحده با ما 
و با اصل جمهوری اسلامی مشکل دارد. لذا اگر فرصتی پیدا 
کنند از آن اســتفاده می کنند. ما باید نسبت به توانمندی های 
طرف مقابل آگاه باشیم. همانطور که شما گفتید آقای ترامپ 
یک ناتوانی هایی در اجماع ســازی بین المللی داشت. آقای 
بایدن توانمندی هایی در این زمینه دارد. البته اگر آقای بایدن 
بخواهد سیاست های آقای ترامپ را دنبال کند، نتیجه اش جز 
نتیجه آقای ترامپ نخواهد بود، به شرطی که ما درست بازی 
کنیم. بالاخره کنشگری در هر زمانی ابزار خودش را نیاز دارد 

و باید هوشمندانه باشد.
اصل مصلحت و حکمت که دو اصل از ســه اصل سیاست 
خارجی مقام معظم رهبری اســت، مبتنی بر این است که با 
توجه به شرایط، بهترین سیاست ها و بهترین روش ها را برای 
رسیدن به اهداف سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران 
استفاده کنید و مانع به ثمر رسیدن اهداف و بهانه های طرف 

مقابل شوید.
•  جناب وزیر، من می پذیرم که ترامپ یک نوع بدبینی در 
ایــران برای مذاکره حتی با حضور آمریکا به وجود آورد. 
اما واقعیت این است که مذاکرات با آمریکا در قالب 5+1 
صورت گرفته است. جنابعالی به عنوان سکاندار سیاست 
خارجی کشــور، فکر نمی کنید باید زمانی برســد که 
مذاکرات جامع تری با آمریکا )به عنوان کشور تاثیرگذار 
در برجام که بعد از خروج از توافق، بیشترین آسیب را به 

آن زد( داشته باشیم؟
ببینید سیاســت خارجی و اصولا سیاست، تاکید بر آرزو ها 
نیست، بلکه علم و هنر استفاده از امکانات است و باید براین 
اســاس عمل کنیم. بله خیلی از منتقدین برجام )خصوصا در 
جامعه روشــنفکری(، ادعایشان این بود که بدون یک توافق 
جامع با آمریکا، اگر به موضوعات کوچک بپردازید، مشکل 
شــما حل نخواهد شــد. البته راجع به این بحث باید ما یک 
بررسی جدی داشته باشیم. اما دو نکته وجود دارد، اول اینکه 
مذاکره با آمریکا یک موضوع بســیار حساس است که بدون 

اجماع ملی شدنی نیست.
صرف نظر از اینکه نظر من چه باشد، معتقدم که این سیاست 
باید در بســتر اجماع ملی شــکل بگیــرد و نمی تواند صرفا 
براساس دیدگاه یک نفر و یک دستگاه انجام شود. دوم اینکه 
مقام معظم رهبری، امکان مذاکره جامع را هم برای آمریکا در 
برجام فراهم کردند. ایشان فرمودند که این یک آزمایش برای 
آمریکاســت. اگر آنها از این آزمایش موفق بیرون بیایند، آن 
وقت ممکن است در سایر موارد هم با آنها صحبت کنیم. خب 
آمریکا نشــان داد که در این آزمایش مردود شده است. مثل 
یک دانش آموز که در یک امتحان مردود شــده، یک کلاسی 
بوده و آمریکایی ها سال اول را با تجدیدی قبول شدند )چون 
آقای اوباما هم خیلی خوب برجام را اجرا نکرد(، امتحان دوم 
و سوم را هم که صددرصد رد شدند. الان وقت آن رسیده که 
این کلاس را یک بار دیگر طی کنند. این صحبتی بود که مقام 
معظم رهبری دور قبل فرمودند و من فکر می کنم که البته این 

تجربه، بســیار بد بود و باید ببینیم که آمریکایی ها می توانند 
لااقل در یک کلاس برجام با نمره خوب فارغ التحصیل شوند 

تا درباره کلاس بعدی صحبت کنند.
• ســوال اینجاست که انعطاف پذیری در مورد مذاکرات 
با کشــورهای دیگر بسیار زیاد بوده است. حتی مذاکره با 
طالبان را هم داشتیم. البته من در مورد خوبی و بدی مذاکره 
بــا طالبان صحبتی ندارم، امــا فکر می کنم چرا ما حتی با 
طالبان )با وجود انتقادات و تنش هایی که داشتیم( صحبت 

می کنیم، اما بعضی چیزها در کشور تابو شده است.
ما کــه با آمریکا مذاکره کردیم. یعنی لااقل بنده همانطور که 
طالبان را دیدم، همانطور هم صدام حسین را دیدم. حتما هم 
دیدار با صدام حسین صحنه دلپذیری برای من نبود. اما خب 
این دیدار انجام شد، چون کار ما دیپلمات ها همین است. ما 
ابزارمان مذاکره، بیانیه، ســخنرانی و مصاحبه است. ما که نه 
تفنگ داریم و نــه پول داریم. یعنی ابزاری که یک دیپلمات 

دارد مشخص است.
اصل مذاکره با آمریکا هم انجام شد. بله ۳۰ سال تابو بود. اما 
هر چیزی که تابو شــود، سراب هم خواهد شد. همانطور که 
بعضی تصور می کنند همه خطرات در مذاکره با آمریکاست 
و بعضــی دیگــر تصور می کننــد همه فوایــد در مذاکره با 

آمریکاست.
به هر حال با مصلحت اندیشی و درایت مقام معظم رهبری این 
تابو شکسته شد. ما مذاکره کردیم و آمریکایی ها از این مذاکره 
ناکام بیرون آمدند. ما ناکام نشــدیم. مــا مذاکره را به نتیجه 
رســاندیم، توافقی حاصل شد و این توافق را ما اجرا کردیم. 
۱5 بار آژانس بین المللی انرژی اتمی بر تعهد ایران تاکید کرد 
که 5 گزارش آن بعد از خروج ترامپ از برجام بود. لذا ممکن 
اســت مذاکره با آمریکا قبلا تابو بود، اما این تابو شکسته شد 

و نتیجه اش عدم اجرای تعهدات از طرف آمریکایی ها بود.
• قرارداد ایران و چین حواشی زیادی داشت. حتی مواردی 
از قبیل ماهیگیری در جنوب توســط کشتی های چینی را 
به این موضوع نســبت داده بودند، حتی مدعی واگذاری 
جزایر ایران شدند. شاید هم دلیل آن عدم شفافیت پیرامون 
این موضوع بود که البته خاطرم هســت گفته بودید چون 

قراردادی هنوز وجود ندارد. این قرارداد به کجا رسید؟
من حدود چهل ســال اســت )از ســال ۱۳۶۱ که به عنوان 
کارمند محلی، وارد نمایندگی ایران در ســازمان ملل متحد 
شــدم(، در وزارت خارجه هســتم. هیچ کار دیگری نکردم 
و بلد هم نیســتم. اما در ۳۱ ســال از این ۳۹ سال، من هرگز 
ندیــدم که وزارت خارجه در این حد، در داخل مورد هجمه 
و حمله قرار بگیرد. خب یک بخشی از آن به خاطر برجام و 
مناســبات داخلی اتفاق افتاد و این باعث ایجاد ابهام در مورد 
توانمندی سیاست خارجی شد که مورد سوءاستفاده بسیاری 

قرار گرفت.
اما در مورد خزر که تقریبا بهترین توافق از دید حقوقدانان را 
نهایی کردیم )توافقی که شــجاعت و تخصص زیادی هم از 
طرف متخصصین حقوقی ما برد( و دســتاورد بسیار بزرگی 
بود، تبدیل شــد به حربه ای برای ســلطنت طلبان که مدعی 
بشوند در زمان شاه نصف دریای خزر مال ما بود و الان ایران 
چه و چه شده است. در حالی که در زمان شاه به گفته اساتید 
حقوق بین الملل و کسانی که آن وقت بودند، ایران هیچ وقت 

نتوانست از خزر استفاده کند، هیچ وقت!
اما خلیفه کشــی که با زدن سیاســت خارجی به آن شکل در 
کشور راه افتاد و مسئولین سیاست خارجی با آن الفاظ و القاب 
کثیف و غیرقابل پذیرش )علی رغم فرمایشات رهبری( مورد 
حمله قرار گرفتند، وقتی به چین رسید گروه دیگری شروع 

به حمله کردند.
در مورد خزر سلطنت طلبان و در مورد قرارداد با چین، آمریکا 
و بعضی در داخل شروع کردند. من با اطمینان می گویم روزی 
که قرارداد با چین منتشــر شــود، خواهید دید که این توافق 
صددرصد براســاس منافع ملی ماست. چین قدرت در حال 
برآمدن است. روابط با چین اصالت دارد، کما اینکه روابط با 
غرب هم اصالت دارد. من اعتقاد دارم که باید همزمان با شرق 
و غرب روابط داشته باشیم. چون این روابط یکدیگر را تکمیل 
و کارآمد می کنند. من این را به شما عرض بکنم به عنوان یک 
نکته که هیچ یک از ادعاها، در مورد توافق ۲5 ساله با چین )که 
هنوز هم نهایی نشده(، درست نیست. متن اول توافق ۲5 ساله 
با چین را ما نوشــتیم. حالا بعضی ها می گویند نخواندیم، در 
حالی که متن اول را ما به چینی ها دادیم. کما اینکه بسیاری از 
جملات و متون داخل برجام انشای بنده است. اما وقتی یک 
نفر ادعا می کند که ما برجام را نخوانده امضا کردیم و این ادعا 
را تبدیل کردند به یک تهمت علنی، خب یکی دیگر هم ادعا 
می کند که قرارداد با چین را نخواندیم، در صورتی که اینطور 
نبود. نسخه دوم توسط چینی ها ارائه شد و نسخه سوم را که 
دوستان ما با نظرات مختلف تهیه کرده بودند، شخصا در سه 
ویرایش مختلف خواندم و اصلاح کردم و می توانم در مورد 
آن کاملا به شما اطمینان بدهم. اما وقتی بازار دروغ، تهمت و 
اتهام در کشور اسلامی رایج شد و کسانی که نماز شبشان ترک 
نمی شــود، در تلویزیون نسبت به یک خدمتگزار این کشور 
چنین دروغ هایی را گفتند، باید توقع این باشد که مردم به ما 
)نه به یک نفر و یک دستگاه که به کل نظام( بی اعتماد شوند.

• با توجه به انتخابات ریاســت جمهوری، اصلاح طلبان 
روی شخص جنابعالی خیلی اجماع دارند و می خواهند 
از شــما حمایت کنند. البته جنابعالی فرمودید که قصد 
کاندیداتوری ندارید، اما من دیدم جایی در صحبت هایتان 
بحث تقدیر را مطرح کردید. در این مورد می خواســتم 
نظرتان را جویا شــوم چون این حد از اطمینان و اجماع 

روی هیچ فرد دیگری جز شما وجود ندارد.
دوستان و مردم محبت دارند. برخی دوستان اصولگرا هم به 
من چنین لطفی داشتند. البته من هیچ وقت حزبی نبودم، چون 
کار در وزارت خارجه و سیاست خارجی با کار حزبی کردن، 
سازگاری ندارد. اما تصمیم بنده و شرایطی که این تصمیم را 

گرفتم، تغییر نکرده است.
اینکه من در مورد تقدیر یا خواســت خداوند صحبت کردم 
که من با خواست خداوند جدال نمی کنم، در پاسخ به پرسش 
بــود. اما اینکه تصمیم من تغییری کرده باشــد خیر، تصمیم 
من تغییر نکرده، چون شــرایطی که من در آن، این تصمیم را 

گرفتم، کماکان پابرجاست.
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انحراف از اساسنامه
زهرا عابدینی، معاون مشــارکت های ســازمان امور اجتماعی وزارت کشور 
گفت :موضوع و تاسیس و نظارت بر فعالیت های مردم نهاد توسط وزارت کشور در 
چارچوب آیین نامه مصوب هیئت وزیران مدیریت می شود.بر اساس آیین نامه جدید 
نحوه نظارت بر سازمان های مردم نهاد اعم از نظارت بر فرآیند تاسیس و فعالیت های آنها 
و تصمیم گیری در مورد تخلفات آنها برعهده شورایی است که این شورا از ۸ نماینده از 
دستگاه های اجرایی و یک نماینده از شورای عالی استانها به عنوان عضو ناظر و ۴ نماینده 
منتخب تشکل های ملی تشکیل شده است. انحلال جمعیت امام علی هم مراحلی طی 
کرده است و به دلیل عدم تمکین به تذکرات شفاهی و کتبی و عدم انحراف از اساسنامه 
و شفاف نبودن امور مالی، شورای ملی توسعه و حمایت از تشکل های مردم نهاد تصمیم 

به انحلال این جمعیت گرفت.

اخبار ویژه ...

»سعید محمد« از قرارگاه رفت
سردار سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
حکمی سردار سرتیپ دوم پاسدار سید حسین هوشی سادات را به سمت فرمانده 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( سپاه منصوب کرد. فرمانده کل سپاه همچنین با 
قدردانی از زحمات و تلاش های سردار سرتیپ دوم پاسدار سعید محمد طی دوره 
تصدی فرماندهی قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا)ص( وی را به عنوان مشاور فرمانده 

کل سپاه منصوب کرد.

شرط روحانی

مسعود پزشکیان

اگر هاشمی بود

آزادی بیان

من نمی آیم

فروکش خواهد کرد

تغییر دهد

رییس جمهور در دیدار وزیر امور خارجه ایرلند گفت: شورای امنیت می بایست 
در برابر دولت قبلی آمریکا بدلیل نقض قطعنامه برخورد مناسب انجام می داد. ایران 
متعهد به برجام و حفظ آن بوده و تنها طرفی است که برای آن هزینه پرداخته است اما 
این وضع نمی تواند به همین شکل تداوم یابد. برای حفظ و احیاء برجام اجرای کامل 
قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل از سوی همه اعضای برجام ضروری است.

مسعود پزشکیان از نمایندگان باسابقه مجلس محسوب می شود .او گزینه اصلی 
فراکسیون اقلیت برای نایب رییسی  مجلس است.با شروع به کار مجلس دهم به عنوان 
عضوی از فراکسیون امید و با حمایت این فراکسیون به نایب رییسی نخست مجلس 
رسید. پزشکیان اما اگرچه پشت پرده همکاری های تشکیلاتی خود را با میانه روهای 
دوره یازدهم آغاز کرده اما بیرون مجلس خبری از همکاری و همراهی تشکیلاتی او به 
 خصوص با »جبهه اصلاحات ایران« نیست. شاید به این دلیل که قصد دارد فعلا به  دور 
از تحرکات انتخاباتی و جدا از اصلاح طلبان فعالیت کند و به قول مطهری مستقل بماند.

آرمان نوشت: آیت ا... هاشمی استاد دوگانه سازی به نفع نظام بود؛ نه در داخل 
و برای تفرقه اندازی در کشور، بلکه در سیاست خارجی و برای منافع اندوزی نظام. 
نسخه آیت ا... هاشمی برای ترامپ، »مهار دیوانه« بود. امروز نه تنها نسخه »مهار دیوانه« 
درباره ترامپ به ثمر نشسته که فرصت استثنایی دوگانه ترامپ- بایدن هم روبه روی 
ما قرار گرفته است. پس اگر آیت ا... هاشمی امروز زنده بود، نسخه تقویت دوقطبی 
ترامپ- بایدن را می پیچید. جالب است که برگ برنده این استراتژی هم امروز در دست 
خود ماست؛ با کارت برنده ای به نام برجام که ترامپ دنبال خواندن فاتحه آن بود و بایدن 

قول احیای آن را داده است!

فاطمه هاشمی به بحث های شکل گرفته بین محسن رفسنجانی و فائزه هاشمی 
نسبت به انتخابات ایالات متحده آمریکا و دونالد ترامپ واکنش نشان داد و گفت: »اصلا 
دعوا و تنشی میان فائزه و محسن به وجود نیامد، بالاخره افراد برای بیان نظراتشان آزادند 
و همانطور که یاسر گفت این گونه اظهارنظرهاست که به آزادی بیان معنا می بخشد. 
بعضی افراد اصلا انعطاف پذیر نیستند نه فقط نسبت به نظر فائزه، بلکه هرکسی که 
صحبت می کند موضع گیری می کنند؛ هنوز عادت نکردیم که حرف مخالفمان را اگر 
خوب هم نباشد حداقل بشنویم. هنوز یاد نگرفتیم اگر جوابی هم داریم لااقل منطقی 

و محترمانه آن را بیان کنیم.

روزنامه اعتماد نوشت:پیگیری های »اعتماد« از نزدیکان علی لاریجانی از این 
حکایت دارد که او اگرچه هنوز به تصمیم قطعی درباره انتخابات نرسیده اما ظاهرا 
در جمعی گفته که »در صورت کاندیداتوری آقای اسحاق جهانگیری، وارد رقابت 

انتخابات ریاست جمهوری نمی شود.«

عبدالرضــا داوری گفت :مهم ترین اختلاف نظر بنده با آقای احمدی نژاد که از 
ماه ها پیش در جلسات خصوصی یا کاری مطرح می شد شیوه سیاست ورزی ایشان 
اســت.خود آقای احمدی نژاد هم می داند که حتما رد صلاحیت خواهد شــد ولی 
تحلیلش این است که شرایط تغییر می کند و در اثر این تغییر شرایط تا اردیبهشت ماه، 
نظام ناچار خواهد شد او را تایید صلاحیت کند. اما قطعا چنین اتفاقی نخواهد افتاد. 
احمدی نژاد مشغول زندگی  و فعالیت های دانشگاهی اش است و بعد از رد صلاحیتش 
در انتخابات ۱۴۰۰، با توجه به سنش، که دیگر ۶5 ساله شده است، و نیز با توجه به نوع 
سیاست ورزی اش که فارغ از تعامل با نهادهای قدرت است، به تدریج موج احمدی نژاد 
هم فروکش خواهد کرد. آقای احمدی نژاد، بخصوص از سال ۹۶ به بعد، همواره منتظر 

یک اتفاق است.

محمد غرضی، فعال سیاسی گفت: مطالبه عمومی تغییر رویه شورای نگهبان 
است. مجموعه قدرت سیاسی به دلیل گرفتاری هایی که پیش آمده است باید نگران 
نحوه حضور مردم در انتخابات باشــد. اگر شورای نگهبان واقعاً دنبال حضور مردم 
در انتخابات ۱۴۰۰ اســت، باید راه را درازتر و وســیع تر ببیند. گروه های سیاسی به 
قدری بد عمل کرده اند که مردم به سیاســیون پشت کرده اند. احزاب باید اقرار کنند 
که روش هایشان با جمهوریت و اسلامیت خواهی تناقضی آشکار داشت. اصلی ترین 

مشکل ما سوءمدیریت و سوءاستفاده است.

ردصلاحیت می شود

فقر است، نه دوچرخه سواری

باستی هیلز

فعال سیاسی اصلاح طلب درباره احتمال حضور ناطق نوری در انتخابات ۱۴۰۰ 
گفت: تردیدی نیست که ناطق نوری تحت هیچ شرایطی نامزد نمی شود اگر هم بیاید 
بعید می دانم شورای نگهبان آقای ناطق را تأییدصلاحیت کند؛ همان طور که در سال۹۲ 

برخلاف پیش بینی ها آقای هاشمی ردصلاحیت شد.

عضــو مجمع محققین و مدرســین حــوزه علمیه قم در مطلبی نوشــت: 
دوچرخه سواری هرگز باعث ترویــج گناه در جامعه نخواهـد بود. در هیچ بخشی از 
فقه، شرع و قانون نیز حرمتی برای این امر وجود ندارد. کسانی که حلال خدا را حرام 
می کنند گناه را ترویج می کنند. اگر سوال شود که مهم ترین عامل گناه در کشور چیست؟ 

باید پاسخ داد فقر و تفاوت طبقاتی عامل اصلی این امر است.

گلایه امام جمعه لواسان از یک پرونده خیلی قدیمی؛ چرا با مسببان ایجاد باستی 
هیلز برخورد نمی شود؟حجت الاسلام لواسانی امام جمعه لواسان گفت: باستی هیلز 
اوایل دهه هشتاد در لواسان ساخته شده و بعد از مدت ها هیچ برخوردی هم با مسببان 
این تخلف مثل شهردار وقت و آقایی که پتروشیمی دارد، صورت نمی گیرد. ۱۲۰ هکتار 
زمین را از فئودال ها مصادره کردند، چرا به شخص دیگری فروختند؟ چه فرقی کرد؟


